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Referat, Uddannelsesudvalgsmøde,  
Laborantuddannelsen 
11. oktober 2022, kl. 11.30 – 14.00, lokale 5201 

Til stede: Camilla Helene Jensen, Erik Christensen, Jens Muff, Sonja Poulsen, Susanne 

Nielsen, Mie Allin Munk, Mette Sondrup Andersen, Pia Mortensen 

 
Afbud: Margit Weltz Sørensen, Lars Amdisen Bossen, Kjeld Kjeldsen, Peter Wriedt, Mia 

Krejberg Christiansen 

 
Referent: Linda Fritze Madsen  

 
 

1. Velkomst og præsentationsrunde 

• Susanne Nielsen har overtaget Kristina Elenius Andersens plads 

i uddannelsesudvalget.  

• Det aftales at uddannelsesudvalgsmøderne flyttes til efter fro-

kost og slutter kl. 15.30 eller 16.00.  

 

2. Godkendelse af dagsorden 

Dagsordenen godkendes  

 

3. Uddannelsesudvalgets nye funktionsperiode 2022-2026 

a. Konstituering af formand 

I forbindelse med uddannelsesudvalgets nye funktionsperiode, 

skal en ny formand konstitueres. Den tidligere formand Morten 

Løvendahl Nielsen er pr. 1. oktober ansat som adjunkt på labo-

rantuddannelsen og kan således ikke længere fungere som for-

mand, da denne skal vælges blandt udvalgets eksterne medlem-

mer jf. uddannelsesudvalgets forretningsorden.  

Susanne Nielsen melder sig som formand for uddannelsesudval-

get. Dette bifaldes af de tilstedeværende medlemmer.   

b. Forslag til emner fremadrettet 

Studielederen opfordrer til, at uddannelsesudvalget peger på 

emner, som kunne være relevante at drøfte på kommende mø-

der.  
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Følgende forslag og refleksioner blev fremsat til punktet: 

Rekruttering:   

• Hvad kan vi gøre for at tiltrække potentielle stude-

rende?  

• Faldende ansøgertal kan ramme virksomhederne på 

sigt  

• Ansøgere har ofte laborantuddannelsen som 4.-8. 

prioritet, da ønsket om bosættelse i de større byer 

har højere prioritet  

• Besøg på gymnasier er allerede en del af laborant-

uddannelsens rekrutteringsstrategi. Aftagere i udval-

get har også erfaring hermed  

• Der blev talt om at starte længere tilbage i fødekæ-

den, fx folkeskolen 

• Der blev desuden talt om at rette fokus på, at labo-

rantuddannelsen kunne være en vej ind til andre ud-

dannelser, fx ingeniøruddannelsen 

• Ledernetværket er i gang med at undersøge mulig-

hederne for at få YouTuber Rasmus Brohave, som 

har 280.000 følgere, til at lave en film om laborant-

uddannelsen til sin serie, der hedder ”Hvad kan jeg 

blive”.  

 Censorfunktionen: 

• Hvordan fungerer censorordningen på laborantud-

dannelsen? Kan den gøres mere smidig? Kan ud-

dannelsesudvalget komme med et udspil til ordnin-

gen i forhold til censorvarsling, online eksamen 

m.v.?  

 

Emnerne drøftes på næste møde og studielederen forbereder en 

kort intro i forhold til baggrund og data. 

 

c. Godkendelse af forretningsorden  

Forretningsordenen godkendes 

 

4. Opsamling fra temamøde med bestyrelsen den 26.09.2022  

Temamødet med UC SYDs bestyrelse i september måned havde fokus 
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på emnet bæredygtighed/en grønnere fremtid. Medlemmer Mie Allin 

Munk, Susanne Nielsen, Mette Sondrup Andersen og Sonja Poulsen 

deltog i gruppedrøftelserne på teammødet.  

Uddannelsesudvalget bidrager med følgende kommentarer/refleksioner: 

• Det vil være oplagt at tilføje et afsnit om bæredygtighed til stu-

dieordningen. 

• Underviserne ønsker at inddrage bæredygtighed i den prakti-

ske prøve på uddannelsen og inkludere det i semesterbeskri-

velsen. 

• Det opleves at unge studerende har mange gode ideer og initi-

ativer omkring bæredygtighed og stiller gode spørgsmål til for-

bedringer. Uddannelsen skal arbejde på at gøre emnet mere 

synligt, så det bliver en del af de studerendes bevidsthed. 

• Der arbejdes på en bæredygtighedsdag på tværs af de tre se-

mestre på laborantuddannelsen med fokus på udfordringer og 

løsningsmuligheder.  

• Mange virksomheder arbejder med bæredygtighedsmål og 

virksomhedernes kunder efterlyser bæredygtige leverandører.   

• Vugge til grav-analyse/-metode er vigtigt, så de studerende får 

baggrund og viden inden gruppedrøftelser og kan vurdere 

hvornår noget er bæredygtigt.  

 

5. Meddelelser fra formanden  

Punktet udgår jf. punkt 3a.  

 

6. Meddelelser fra udvalgets medlemmer om begivenheder og aktivite-

ter af betydning for bioanalytikeruddannelsen 

Erik Christensen:  

• HK er i gang med industriens overenskomstforhandlinger for 

2023, som dækker funktionæroverenskomsten.  

• HK kører en ligelønssag mellem kvindelige laboranter og mand-

lige teknikere i en større sjællandsk virksomhed. Sagens udfald 

kan få betydning for andre faggrupper.  

• Ledigheden blandt laboranter er lav i det sydjyske område.  

• Erik har deltaget i et interessant oplæg i Grindsted om genera-

tionsforurening, som var arrangeret af Dansk Laborantforening.  

Jens Muff:  
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• Aalborg Universitet, Esbjerg (AUE), har to laboranter ansat og 

har årligt to praktikanter. Flere ansatte har en laborantuddan-

nelse bag sig.  

• Optaget på kemi/biotekuddannelsen på AUE er generelt status 

quo.  

• Uddannelsen i kemi/biovidenskab er primært båret af udenland-

ske studerende.  

Sonja Poulsen / Mette S. Andersen:  

• Uddannelsen afprøver i øjeblikket en nyindkøbt afpipetteringsro-

bot og et spektrometer.  

• UC SYD har afholdt professionsfestival i september måned, hvor 

laborantuddannelsen havde inviteret industrivirksomhederne 

Arla Foods Arinco, Bluekolding, FMC, DSM og Valsemøllen ind 

for at fortælle studerende og besøgende om deres virksomhe-

der. Professionsfestivallen er en årlig tilbagevendende begiven-

hed i september måned, hvor interesserede kan opleve politiske 

debatter, oplæg, workshops på uddannelserne og musikalske 

indslag på alle UC SYDs campusser. Målet med festivalen er at 

udbrede kendskabet til UC SYD og institutionens mange uddan-

nelser.  

• Laborantuddannelsens Instagramprofil fremhæves (link: Labo-

rantuddannelsen UC SYD (@laborantucsyd) • Instagram-billeder 

og -videoer, hvor studerende og færdiguddannede på skift over-

tager profilen og fortæller om deres projekter og arbejde i labora-

torierne.  

Susanne Nielsen:  

• IFF, Grindsted, optager to laborantelever årligt. I næste peri-

ode optages en elev i februar og én i september måned. Den 

nye ordning vil blive evalueret efter en periode.  

• IFF har mange ældre, erfarne laboranter, som er på vej på 

pension. På nogle områder er det en udfordring, når mange 

års erfaring forsvinder.  

 

7. Meddelelser fra studielederen 

a. Opfølgning på seneste møde den 08.03.2022 

Bæredygtighed blev drøftet på mødet i marts og det blev fore-

slået, at emnet inddrages i de studerendes praktikrapport og at 

https://www.instagram.com/laborantucsyd/
https://www.instagram.com/laborantucsyd/
https://www.instagram.com/laborantucsyd/
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der evt. arbejdes med bæredygtighed og verdensmålene på en 

temadag. Bæredygtighed er nu på vej til at blive en del af prak-

tikrapporten og temadagen er under overvejelse.  

b. Optagelse og studenterbestand 

Uddannelsen har, som resten af landet, været udfordret i forhold 

til optagelsen i år. Det har betydet, at 13 studerende startede på 

sommerholdet (plads til 16), hvoraf to er usikre. Det betyder, at 

der er 11 studerende tilbage. I forhold til vinterholdet, der skal 

starte til februar 2023, er uddannelsen endnu mere udfordret, da 

der på nuværende tidspunkt kun er tilmeldt 4-5 studerende på hol-

det (plads til 14). Der er stadig en chance for at få flere stude-

rende, da optagelsen foregår indtil studiestart og det er før lykke-

des at få efteroptag i løbet af vinteren. Men uddannelsen er i hård 

konkurrence med de øvrige laborantuddannelser.  

 

På 2. semester er der kun ni studerende tilbage og på 3. seme-

ster er der ligeledes ni studerende. 

 

Uddannelsen arbejder på tiltag i forhold til rekruttering ved blandt 

andet at deltage i karrieremessen i Aabenraa primo november, i 

studiepraktik i uge 43 samt modtager folkeskoleelever i uge 44. 

Underviser Sonja Poulsen har desuden planer om at besøge job-

centrene for at fortælle om de gode muligheder der er for at få en 

ny uddannelse hos laborantuddannelsen, selvom man har udfor-

dringer. 

 

Udvalget stiller forslag til følgende initiativer: 

• Kontakt til a-kasser med henblik på etablering af samar-

bejde omkring potentielle studerende, der ønsker omsko-

ling og som evt. kan få deres understøttelse med.  

• Kontakt til jobcentre med henblik på deltagelse på deres 

jobmesser, karrieremesser eller temadage.  

• Etablering af hjemmeside, hvor ledige kan se, hvilke ud-

dannelser, der har ledige pladser.  
 

8. Status på studieordninger, herunder uddannelsens indhold, profil,  

kvalitet og relevans 

a. Revision af studieordningen  

Uddannelsesudvalget skal tage stilling til, om de kan indstille 

ændringerne i uddannelsens studieordning til bestyrelsens god-

kendelse.  

Følgende ændringer er foretaget: 

• Kapitel 11: Studieaktivitetsmodellen har fået nyt format 

• Kapitel 14: Ændring i 14.6 omkring klager på baggrund af 

den nye eksamensbekendtgørelse.  
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• Kapitel 17: Konkretisering af mødepligt samt ændrede kon-

sekvenser ved manglende fremmøde i den teoretiske un-

dervisning. 

 

Uddannelsesudvalget godkender ændringerne. 

 

9. Status på den regionale uddannelsesdækning, herunder efter- og  

videreuddannelse 

Uddannelsesudvalget drøfter den manglende interesse for efteruddan-

nelse blandt erfarne laboranter. Det oplyses, at der er flere muligheder 

for efteruddannelse, fx messedage for forskellige faggrupper som på 

IFF. Studieleder Pia Mortensen oplyser, at virksomheder er velkomne til 

at henvende sig for at få tilbud på korte kursusdage eller temadage, som 

kan tilrettelægges alt efter ønsker og behov.  

 

10. Eventuelt, herunder kommende møder 

• Uddannelsesudvalgsmøde: 

30. marts 2023 kl. 13.30 – 16.00   

• Temamøde med UC SYDs bestyrelse og uddannelsesudvalg: 

28. september 2023 kl. 9.00 – 12.30 

 


